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Forum: Naturgruppen 
Tid: Onsdag den 11. september 2024, kl. 17:30 – 19:30 
Sted: Albertslund Rådhus, A-huset 

Deltagere: Arne Lie, formand (Friluftsrådets St. Vejleådal gruppe) 
Katrine Søbye, næstformand (Natur & Ungdom) 
Jens Thejsen (Hyldespjældet) 

                          Lars Clark (Grønne Familier) 
Pernille Vesterløkke (Lange Eng/Albertslund Verdensmål Center) 
Poul Evald Hansen (Danmarks Naturfredningsforening) (PE) 
Elisabeth Ellen Jensen (Stadion Parken) 
Klaus Lytthans (Danmarks Naturfredningsforening) 
Jacob Ruskov-Nielsen (Albertslund kommune) 

Gæst(er): Bilal Zahoor (KB, Konservative), Claus Rasmussen (KB, V), Nanna Moesgaard 
(landskabsarkitekt, Albertslund Kommune 

Afbud: Anne Wilms (Friluftsrådet), Carsten Høyer (Dansk Ornitologisk Forening) 

 

Referent:  Anne Wilms (eller andet medlem i Annes fravær) 

Beslutningsreferat:  Jacob Ruskov-Nielsen 

Dagsorden: 

1) Godkendelse af dagsorden 
2) Bemærkninger til forrige referat 
3) Nanna Moesgaard og Grønningen 
4) Orientering fra formanden 

a) Grønningen 
b) St. Vejleådal-gruppen 
c) Friluftsrådet, 10 % mere naturgruppen 
d) møde i Klimaforum 
e) høringssvar (planstrategi 2024) 
f) St. Vejleå Hyldagerparken 
g) møde med borgmester og udvalgsformand 
h) borgermøde ang. Egelundsparken og høringssvar 
i) okkerproblematik 
j) St. Vejleå Kongsholmparken 

5) Orientering fra forvaltningen 
6) Egelundsparken og den videre proces 
7) Orientering fra medlemmer og foreninger 
8) Eventuelt 
9) Næste møde 
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1. Godkendelse af dagsorden  
Godkendt dagsorden, vi er glade for at der er politikere til stede og for at Nanna Moesgaard fra 
forvaltningen varetager vores koordinators rolle i hans fravær (grundet sygdom) 
 

2. Bemærkninger forrige referat 
Ingen. 
 

3. Nanna Moesgaard, Grønningen og NP2020 
Nanna Moesgaard fortæller om kommunens naturplan 2020, herunder status på Grønningen. Der 
er en mailadresse, hvor man kan skrive til Nanna om naturindholdet på Grønningen.  Da vi ikke 
nåede at gennemgå status på hele naturplan, besluttede vi at udskyde de resterende punkter i 
naturplanen til næste NG-møde. 
 

4. Orientering fra formanden 
a. Der er planlagt 4 ture i St. Vejleådal i samarbejde med St. Vejleådal arbejdsgruppe under 

Friluftsrådet, der omdeles sedler med beskrivelser og mødesteder. 
b. Turene kan desuden ses på kommunes hjemme side https://albertslund.dk/nyheder/2023-

24/kom-med-naturgruppen-paa-laererige-naturvandringer-i-albertslund 
c. AVC har i nyhedsbrevet, ”10% Mere Natur i Albertslund”, informeret borgerne om, at køer 

ikke er egnede til helårsgræsning på grund af deres methanudslip. I Naturgruppen mener 
vi, at dette kan sende et forkert signal, da helårsgræsning er en vigtig del af naturpleje og 
biodiversitet i det hele taget. 

d. Klimaforum i 2025: Vi burde deltage sammen med Bedsteforældrenes Klimaaktion og 
aktive borgere ang. emnet biodiversitet, og Arne efterlyser personer i NG som har tiden og 
lysten til at oplyse borgerne ang. emnet på vores klimauge. 

e. Vi snakker om okkerforurening, om vandkvaliteten i Vandhaverne, om et evt. bedre 
samarbejde og koordination mellem Sportsfiskerforbundet og Danmarks 
Naturfredningsforening. Vi taler om okker, hvad det skyldes, og hvordan man kan afhjælpe 
okkerforureningen. Der sker bundfældning og filtrering, inden vandet løber ud i åen, evt. 
kunne åløbet ændres. Kunne Hofor overtage åen og betale omløbet? 

f. DN og Naturgruppenefterlyser målinger om vandkvaliteten i Vandhaverne og udløbet til St. 
Vejleå. 

g. Der skal ske brinkreparationer ved åen ved Isfuglelegepladsen, hvor der er tilgroning. 
 

5. Orientering fra forvaltningen 
a. Nanna fortæller om Naturplanen fra 2020, som løber til og med i år. Hyldemarken er 

færdig. Den skal slås en gang om året. Det bemærkes, at en gang om året ikke er nok, det 
skal slås om foråret for at holde græsset nede og fjerne overflødig næring. Det vil fremme 
blomstring. 

 
6. Egelundsparken og den videre proces 

Toftegårdens hø er blevet slået på forkerte tidspunkter. Når man slår høet om sommeren, får man 
den fedeste næring, men dyrene kan godt leve af hø slået på andre tidspunkter. Hø slået om 
sommeren forringer biodiversiteten. Naturgruppen er ikke imod høslæt, vi anbefaler det faktisk, 
når der ikke er køer eller heste, men afgræsning er bedst. 

https://albertslund.dk/nyheder/2023-24/kom-med-naturgruppen-paa-laererige-naturvandringer-i-albertslund
https://albertslund.dk/nyheder/2023-24/kom-med-naturgruppen-paa-laererige-naturvandringer-i-albertslund
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Det er en erfaring fra andre naturgenopretningsprojekter, at afgræsning er bedst, og det kan man  
godt måle. Men målinger er meget dyre, så pengene i Albertslund er måske bedre brugt på 
forbedringer af biodiversiteten end på målinger.  
Vi har afholdt bioblitz i to år i Kongsholmparken, og det er frivillige kræfter, der gør arbejdet, så 
man kan ikke overkomme det både i Egelundsparken og i Kongsholmparken. Måske det er bedre at 
foretage den i Kongsholmparken igen, for kontinuitetens skyld, så man kan sammenligne 
resultaterne med dem fra tidligere år.  
Naturgruppen er blevet beskyldt for alt muligt fra Egelundsgruppens side.  
Det er Forvaltningens ansvar at lave borgerhøringer ved ændringer i lokalplanen, men det er ikke 
sket her. Det indhegnede område blev meget stort, og det har ikke været forelagt Naturgruppen. 
Egelundsgruppen har hængt folk fra forvaltningen ud på nettet, fordi de var uenige med dem, i 
stedet for at gå i dialog. De har spredt information om, at høslæt er lige så godt som dyrehold. Vi er 
kede af den spredning af usaglig information. 
Folk fra Egelundsgruppen har også chikaneret et medlem af naturgruppen med deres hunde i hans 
have i kvarteret ved Egelundsparken.  
Valget af ådalen til naturgenopretning er ikke tilfældigt. Det er et stort naturområde med 
vådområder og skov.  Ådalen strækker sig fra Ishøj til Ballerup, og med potentialet for en naturkile 
videre ud mod Roskilde fjord. Hvis man vil styrke biodiversiteten, er det vigtigt, at biotopen hænger 
sammen og ikke forringes midt i. Egelundsparken er den del af denne spredningskorridor.  
Kommunens mål er at øge biodiversiteten og ikke forringe den. Vi fra naturgruppen vil gerne støtte 
planerne om en uvildigrådgivning og ønsker en  dialog med borgerne og foreslår, at kommunen 
nedsætter en arbejdsgruppe med medlemmer fra bl.a. Egelundsgruppen, Egegruppen, og borgere 
fra andre dele af Albertslund  m.fl.,  samt forvaltningen. Med henblik på at etablere et 
naturgenopretningsprojekt i mindre målestok, måske med 8-12 køer. Politikerne kan og vil ikke 
betale for den genopretning og vedligeholdelsen af naturen, der er nødvendig for bevaring og ingen 
forringelse af biodiversiteten, selv om det er kommunens mål i Naturplanen. Staten vil gerne have 
en bedre biodiversitet, og har oprettet Biodiversitetsrådet med det mål. Der er blevet udtyndet i et 
tætplantet skovparti i Egelundsparken, men hvordan skal det vedligeholdes fremover, nu, hvor der 
ikke kommer græssende dyr? 
Se gerne på nedenstående grupper: på hjemmesider, FB og Instagram. 
Der diskuteres på nettet i ’Bevar Egelundsparken’ og ’Styrk Naturen i Albertslund’ på Facebook. 
Der er startet en underskriftindsamling: ’ Etvildereegelund.dk’ som også er lagt i Instagram 
 

7. Orientering fra medlemmer og foreninger 
Intet. 
 

8. Eventuelt 
Der er bjørneklo i et indhegnet areal af Egelundsparken, som NG har gjort forvaltningen 
opmærksom på. Efterfølgende har AVC/KØF kappet blomsterstande. Indsatsen har virket efter 
hensigten og området er klar til bekæmpelse af bjørneklo næste år, da der stadig er planter i store 
mængder tilbage på arealet, som dog ikke har sat frø i år! 
 

9. Næste møde  
Næste møde er er den 6/11-24 kl.17.30-19:30. 

Forkortelser: 
MBU  Miljø- og Byudvalg 
KB  Kommunal bestyrelsen 
NG  Naturgruppen 
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